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مدیرعامل شرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتی:
 اصلاح مصرف سوخت تنها راهکار جبران 

افزایش سرانه مصرف بنزین است
مدیرعامل شرکت پخش و پالایش فرآورده های نفتی گفت: اصلاح مصرف 

سوخت تنها راهکار جبران افزایش سرانه مصرف بنزین است.
به گزارش شــانا، جلیل ســالاری درباره مصرف بنزین در ایام نــوروز ۱۴۰۱ گفت: تعداد 
خودروهای فرســوده به موازات تولید در گذشــته از چرخه خارج می شد، اما با افزایش تولید 

خودروسازی ها در عمل انباشت خودرو و مصرف بالای بنزین را شاهد هستیم.
وی با اشــاره به رفع نسبی مشــکل کرونا و افزایش تردد و میزان مصرف بنزین افزود: از 
۲۵ اسفند ۱۴۰۰ تا ۱۴ فروردین ماه ۱۴۰۱ میانگین مصرف روزانه حدود ۲۵ میلیون لیتر بنزین 
با افزایش روبه رو بوده است که روند رشد مصرف را نسبت به پارسال تا مرز ۱۲ درصد نشان 

می دهد.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش و پالایش فرآورده های نفتی ایران با بیان عمده طرح های 
توسعه ای به سمت دانش بنیان ها بوده است و پتروپالایشگاه ها از نظر بازده اقتصادی و تأمین 
نیازهای کشور مهم تلقی می شود، تصریح کرد: دراین باره در گذشته نیز مجوزهایی تخصیص 

داده شده بود و دولت پیشنهادی به مجلس ارائه داد که در بودجه ۱۴۰۱ نیز آمده است.
ســالاری اظهار کرد: اجازه داده شده با مشارکت بخش خصوصی، پالایشگاهی با ظرفیت 
پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه  مبتنی بر موادی با پایه پتروشیمی ساخته شود که از محل آن، 
۳۵ درصد خروجی که پیش تر در حوزه پالایشگاهی وجود نداشته را خواهیم داشت و تلاش 
می شــود از حوزه دانش بنیان داخلی استفاده کنیم.وی ساخت پالایشگاه را با هدف دوری از 
خام فروشی و حرکت به سمت صادرات مطرح کرد و گفت: پالایشگاه خلیج فارس ۸ سال و با 

سرمایه ۴ و ۲ دهم میلیارد یورویی ساخته شد که اولین شرکت بورسی است.
مدیرعامل شــرکت ملی پخش و پالایش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه ســاخت 
پالایشگاه جدید نیازمند زمانی ۴ تا ۶ ساله است، افزود: برای جبران افزایش سرانه مصرف باید 
فکری دیگر اندیشیده شود در غیر این صورت تراز ظرف یکی دو سال آینده منفی خواهد شد، 
بنابراین باید بهینه سازی مصرف انرژی را اولویت قرار دهیم و در حوزه وزارت نفت سعی شده 
است سازوکارها تغییر کند، برای نمونه در چرخه حمل ونقل و سوخت، بر شبکه خطوط تمرکز 

شده تا جابه جایی جاده ای کاهش یابد و تبعات محیط زیستی نیز کمتر شود.
سالاری از جوان سازی ناوگان خودرویی نیز خبر داد و گفت: این موضوع منتظر تأمین اعتبار 
است و در پی آن روزانه ۴ تا ۵ میلیون لیتر کاهش مصرف سوخت خواهیم داشت، در غیر این 
صورت هر یکی دو سال باید پالایشگاهی جدید بسازیم که در نتیجه مصرف کل نفت خام به 

جای صادرات وارد چرخه حمل ونقل خواهد شد.
وی تصریح کرد: تکالیفی در قانون هوای پاک نیز آمده است و در بخش خودرو، باید به سمت 
روند کاهش آلایندگی پیش رویم، همسو با این موضوع ۲۰ میلیون لیتر گاز طبیعی فشرده 
)سی ان جی( به جای بنزین معادل سازی شد و مشکل تراز سوخت را حل کرد، اما این رویه 
پایدار نیست.معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش بازده پایین نیروگاه ها را نیازمند نوسازی 
و بازسازی خواند و اظهار کرد: سیاست ها ارتباطی به مسائل تحریمی ندارد زیرا در داخل امکان 
اجرای آن وجود دارد، طرح های پیش بینی شده نیز سعی دارد به بودجه دولت ارتباط پیدا نکند 
و بحث بر سر این است که در چرخه مدیریت سوخت، بازنگری کنیم و کاهش سن ناوگان 

را داشته باشیم.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفت و گاز و پتروشیمی:
طلای سیاه ۳ رقمی می ماند

رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفت و گاز و پتروشیمی با اشاره به اینکه روند 
فعلی بازار نشانه ای از کاهش قیمت نفت ندارد، گفت: بازگشت نفت ایران 
و ونزوئلا به بازار می تواند به تعادل قیمت ها کمک کرده و کسری ناشی از 

افزایش مصرف را جبران کند.
سید حمید حسینی با اشاره به اینکه بازار نفت قابل پیش بینی نیست و از همین رو احتمالات 
متفاوتی وجود دارد، افزود: شرکت های تجاری دنیا یک نوع پیش بینی می کنند و موسسات 

معتبر بین المللی معمولا پیش بینی قیمتی پایین تر از قیمت شرکت های تجاری دارند.
وی ادامه داد: پیش از تنش بین روســیه و اوکراین، با توجه به افزایش تورم و رشد مصرف 
نفت در دنیا و پیشی گرفتن تقاضا از عرضه، قیمت طلای سیاه روند صعودی داشت و اغلب 
موسسات بین المللی اعتقاد داشتند که کف قیمت نفت در سال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ در حدود 
۸۵ دلار خواهد بود.حسینی تاکید کرد: این پیش بینی قیمت برای سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ ؛ ۳ 

رقمی است و قیمت حدود ۱۰۰ دلار را برای هر بشکه نفت در نظر گرفته اند.
وی با اشاره به اینکه تقاضای نفت بیش از عرضه است، گفت: از سوی دیگر تحریم هایی که 
روزانه علیه روسیه مطرح می شود، نیز بر عرضه نفت تاثیرگذار است و با توجه به کمبود نفت در 
دنیا، قیمت ها را افزایش خواهد داد.به گفته رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفت و گاز و پتروشیمی، 

قیمت گاز و ال.ان.جی نیز نشانه کاهش ندارد.
وی ادامه داد: مصرف کنندگان غربی زیر فشار هستند و این در شرایطی است که انتخابات 
کنگره آمریکا و چند انتخابات ریاســت جمهوری در اروپا برگزار خواهد شــد و از همین رو 
کشورهای غربی ها تلاش می کنند قیمت را کاهش دهند و به کشورهای تولیدکننده نفت فشار 
می آوردند تا به طور مثال اوپک پلاس علاوه بر ۴۰۰ هزار بشکه ای که ماهانه به تولید نفت 

خود اضافه می کند نسبت به افزایش تولید اقدام کند.
حسینی با تاکید بر اینکه برخی کشورها از جمله عراق، امارات و عربستان ظرفیت افزایش 
تولید را دارند، افزود: همچنین بازگشت نفت ایران و ونزوئلا به بازار می تواند به تعادل قیمت ها 

کمک کرده و کسری ناشی از افزایش مصرف را جبران کند.
وی با اشاره به اینکه نفت روسیه هنوز رسما توسط دنیا تحریم نشده است، گفت: تنها برخی 

کشورها و شرکت ها اعلام کرده اند که دیگر با صنعت نفت و گاز روسیه همکاری نمی کنند.
به گفته حسینی، قیمت نفت در بازارهای جهانی وابسته به ۳ عامل تغییر می کند.

وی ادامه داد: جنگ اوکراین و روسیه یکی از مهم ترین عوامل در شرایط فعلی است که اگر 
به آتش بس برسد و جنگ متوقف شود، تحریم های روسیه شدت نمی گیرد و می توان انتظار 
داشت قیمت ها کاهش نسبی داشته باشند.حسینی افزود: اعلام شد از آنجا که آلمان حاضر 
نشده پول گاز روســیه را به روبل پرداخت کند، روسیه جریان ۳۳ میلیارد متر مکعب گاز را 

قطع کرده است. این موضوع بر اقتصاد آلمان فشار می آورد و در بازارهای دیگر اثرگذار است.
وی تاکید کرد: دومین موضوع کرونا است و اگر موج جدیدی از این بیماری در جهان ایجاد 
شود بر تقاضا اثر می گذارد و باعث کاهش آن خواهد شد. رئیس اتحادیه صادرکنندگان نفت و 
گاز و پتروشیمی عامل سوم را اقدامات فدرال رزرو برای کنترل تورم دانست و گفت: در چند 
دهه گذشته تورم در اروپا و آمریکا پایین تر از ۳ درصد بوده اما تورم در این کشورها به بالای ۵ 
درصد رسیده است و این کشورها به دنبال راهکارهای انقباضی برای کاهش تورم خواهند بود.
وی در پایان تاکید کرد: روند فعلی بازار نشانه ای از کاهش قیمت نفت ندارد و اغلب کارشناسان 
اعتقاد دارند قیمت نفت ۳ رقمی می ماند. با این حال اگر این حوادث سیاسی فروکش کند و نفت 

ایران نیز به بازار بازگردد، قیمت نفت تا ۸۵ دلار تا سال ۲۰۲۳ کاهش پیدا می کند.

اخبار کوتاه 

مدیرکل امور انرژی و مشتریان صنعت برق با اشاره به اصلاح 
تعرفه های برق گفت: بخشی از مشــترکان پرمصرف و فوق 

پرمصرف نسبت به تغییر الگوی مصرف خود اقدام کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، عبدالامیر یاقوتی افزود: یکی از 
عوامل مدیریت مصرف، نرخ برق است البته عوامل دیگری نیز وجود دارد و بنا بر 
آمارهای موجود پس از اعمال تعرفه گذاری جدید، بخشی از مشترکان پرمصرف 

و فوق پرمصرف نسبت به تغییر الگوی مصرف خود اقدام کردند.
وی ادامــه داد: در فصول گرم معمولا مصرف بــرق افزایش پیدا می کند و 
محدودیت های موجود باعث می شود که روش های بهتر مصرف مدنظر قرار 

گیرد.
یاقوتی افزود: میزان مصرف برق ۸۰ درصد مشترکان در فصل گرم سال کمتر 
از الگوی مصرف اســت و ۱۵ درصد مشترکان برابر الگوی مصرف و ۵ درصد 
مشترکان نیز بیش از دو برابر الگوی تعیین شده برق مصرف می کنند که این 
اعداد نشــان می دهد با رعایت برخی موارد ســاده می توان الگوی مصرف را 

رعایت کرد.
این مقام مسوول گفت: تجهیزات سرمایشی، یخچال و فریزرها، وسایل صوتی 
و تصویری و روشنایی ۴ مولفه اصلی مصرف برق مشترکان در یک دوره یک 

ماهه است.
وی با بیان اینکه ۸۵ درصد مشترکان در تهران از کولر آبی استفاده می کنند، 

ادامه داد: درباره وسایل سرمایشی نکته های مختلفی وجود دارد، در اقلیم هایی 
مانند تهران، کولرگازی و داکت اسپیلت، باعث مصرف بیش از اندازه می شود و 
کسانی که از این نوع وسایل سرمایشی استفاده می کند قطعا نمی توانند الگوی 

مصرف را رعایت کنند.
مدیرکل امور انرژی ومشتریان صنعت برق خاطرنشان کرد: در زمان ساخت 
و ســاز اگر شرایط به نحوی باشد که با ایزوله بودن فضا شاهد خروج انرژی از 
واحد مسکونی نباشیم، در این شرایط کولرگازی راندمان بهتری نسبت به سایر 
تجهیزات دارد اما به دلیل رعایت نکردن اصول علمی برای جلوگیری از ورود 
گرما و خروج انرژی در زمان ساخت واحد مسکونی، شاهد اتلاف انرژی فراوان 
در این بخش هستیم، بنابراین کولرهای آبی که سیکل بادی را دنبال می کنند 
به لحاظ مصرف انرژی شرایط بهتری را برای اقلیم خشک تهران و اقلیم های 

مشابه آن دارد.
یاقوتی گفت: از مشترکانی که کولرگازی استفاده می کنند، نمی توان انتظار 
داشت گه الگوی مصرف را رعایت کنند، هرچند کولرهای گازی برچسب انرژی 
دارند اما با بررســی های صورت گرفته به این نتیجه رســیدیم که بسیاری از 

کولرهای گازی موجود در بازار از راندمان مصرفی خوبی برخودار نیستند.
مدیرکل امور انرژی و مشتریان صنعت برق افزود: در سال های گذشته با در 
نظر گرفتن میزان مصرف در بخش یخچال و فریزرها، راندمان مصرف افزایش 
یافته اســت اما در برخی از منازل یک یخچال قدیمی تر هم وجود دارد و این 

یخچال قدیمی با مصرف معادل یک یخچال سایدبای ساید، نقش مهمی در 
عبور مصرف مشترکان از الگوی مصرف دارد.

وی افزود: در خصوص تعیین الگوی مصرف به ریز موارد آن می توانم اشاره 
کنم اما زمانی که الگوی تعیین شده پوشش بالایی از مشترکان یعنی بالغ بر ۷۵ 
درصد مشــترکان را شامل می شود، نشان می دهد الگوی مصرف به درستی 

انتخاب شده است.
وی ادامه داد: مهمترین بحث در این موارد تجهیزات اضافی و دقت در مصرف 

انرژی مانند لامپ، هود و هواکش  است که معمولا بدون نیاز روشن می ماند.
یاقوتی بیان کرد: نحــوه مصرف و راندمان تجهیزات نقش مهمی در میزان 
مصرف دارد و در صورتی که این موارد رعایت نشود، اثرات مثبت ناشی از راندمان 

مصرف را کاهش خواهد داد.
مدیرکل امور انرژی و مشــتریان صنعت برق عنوان کرد: متوســط مصرف 
مشترکان پرمصرف، ۴۵۰ کیلووات ساعت در ماه و معادل یک و نیم برابر الگوی 
مصرف است و در صورتی که این مصرف کم شود نه تنها کمبودی نخواهیم 

داشت بلکه شاهد مازاد تولید هم در شبکه خواهیم بود.
به گفته وی رسیدن به این هدف با اندک رعایت مصرف مانند خاموش کردن 

۲ ساعته کولرگازی یا لامپ اضافه محقق خواهد شد.
یاقوتی با بیان اینکه رعایت الگوی مصرف مانع از افزایش صعودی قیمت ها 
خواهد شد، اظهار کرد: آگاهی از میزان مصرف، نقش مهمی در رعایت الگوی 
مصرف دارد، برخی از مشترکان با داشتن کنتور هوشمند به صورت لحظه ای 
میزان مصرف خود را رصد خواهند کرد، خوشــبختانه در سال های گذشته با 
استفاده از فناوری های ایجاد شده، برچسب هایی QRCOD بر روی کنتور 
برق چسبانده شده که با اسکن آن وارد صفحه کاربری می شود و با خوداظهاری 
و یا عکس از کنتور میزان برق مصرف شده را اعلام و در کنار آن میزان مصرف 

و هزینه برق مصرفی خود را بررسی می کنند.
مدیرکل امورانرژی و مشتریان صنعت برق عنوان کرد: یکی از عوامل مدیریت 
مصرف، نرخ برق است البته عوامل دیگری نیز وجود دارد و بنا بر آمارهای موجود 
پس از اعمال تعرفه گذاری جدید، بخشی از مشترکان پرمصرف و فوق پرمصرف 

نسبت به تغییر الگوی مصرف خود اقدام کردند.

رئیس هیئت رئیسه  صندوق های بازنشستگی صنعت نفت 
در دهمین نشست شورای عالی پروژه های صندوق ها 
گفت: گــزارش طرح الفین پتروشــیمی کنگان روند 
پیشرفت مطلوبی را ثبت کرده و تکمیل عملیات مکانیکی 

این طرح برای سال ۱۴۰۲ پیش بینی شده است.
به گزارش شانا، عبدالحسین بیات در دهمین نشست شورای عالی 
پروژه ها ضمن تبریک فرا رســیدن ماه مبارک رمضان گفت: پس از 
برگزاری ۱۰ نشست شورای عالی پروژه ها، بازدیدهای میدانی نشان 

می دهد طرح های بررسی شده در این شورا، همسو با اهداف توسعه ای 
فعال شده اند.وی ادامه داد: رویکرد مدیریت متمرکز، هوشیار، مستمر و 

همسو با اهداف توسعه ای باید به زیرمجموعه ها نیز تسری داده شود.
رئیس هیئت رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت در ادامه این 
نشست با اشاره به پایداری شبکه گاز در طول فصل زمستان گفت: این 
موضوع با تلاش و تدبیر کارکنان شرکت ملی نفت و گاز محقق شده 
است.بیات درباره پروژه مایع سازی گاز گفت: طرح ایران ال ان جی به 
پیش از یک دهه پیش باز می گردد، اما دارای تاخیر و عقب ماندگی است، 
بنابراین شرکت های مربوطه روش های اجرایی و عملیاتی نو را به شورا 

ارائه کنند.وی با بیان اینکه در انتظار پایان تحریم ها ماندن نتایج گذشته 
را تکرار می کند، گفت: درباره طرح ایران ال ان جی با سرمایه گذاران و 

دیگر هلدینگ ها برای سرمایه گذاری گفت وگو خواهد شد.
رئیس هیئت رئیســه پس از ارائه گزارش مدیران پروژه پتروشیمی 
کنگان گفت: خوشــبختانه گزارش کنترل پروژه طرح موید آن است 
که ساخت طرح الفین متناسب با برنامه زمان بندی پیش  برود بنابراین 
روند ســاخت همچنان در شورا پایش می شود تا طرح در موعد مقرر  
سال ۱۴۰۳ به طور کامل به بهره برداری برسد.بیات افزود: توسعه زنجیره 
ارزش از راهبردهای گروه صندوق ها به شمار می آید، بنابراین همزمانی 

پیشرفت پروژه ها در سه کانون )هاب( عسلویه، ایلام و ماهشهر با اهمیت 
است.برپایه این گزارش، در دهمین نشست شورای عالی پروژه ها، روند 
پیشرفت ماهانه طرح های توسعه پتروشیمی کنگان )الفین( و پایین دست 
آن، پتروشیمی آلای مهستان، مقدار و نحوه فروش محصولات تولیدی 
پتروپالایش کنگان ارزیابی شد.شورای عالی پروژه ها دی ماه ۱۴۰۰ با 
هدف پایش مستمر پروژه های سرمایه گذاری صندوق ها تشکیل شده 
است؛ پروژه های صندوق ها نیز با توجه به وابستگی ناشی از خوراک 
به یکدیگر به سه کانون )هاب( عسلویه، ماهشهر و ایلام دسته بندی 

شده اند تا هر کدام به شکل متناسب رشد و توسعه یابد.

اصلاح تعرفه های برق به تغییر رفتار پر مصرف ها منجر شد

روند ساخت طرح الفین پتروشیمی کنگان 
شتاب گرفت

مدیرکل امور انرژی و مشتریان صنعت برق:

تجدیدپذیر  انرژی های  انجمن  عضو 
گفت: طبــق آمار جهانی در ســال 
گذشته 86 درصد نیروگاه های جدید 
بر پایه تجدیدپذیرها بوده است یعنی 
تجدیدپذیر  مــورد  از ۱۰ نیروگاه 9 
بوده، در حالی که این عدد در کشــور 
ما بسیار ناچیز است و تقریبا در چند 
سال گذشته به سمت صفر میل داشته 

است.
محمدعلــی پورامیــری درباره چشــم انداز 

تجدیدپذیرها در دنیا و مقایسه آن با اوضاع ایران، اظهار داشت: در حال حاضر 
معادلات انرژی در دنیا در حال تغییر است، تفاوت اصلی ما با دنیا در این است که 
درآمد اصلی کشور ما از نفت است و در عین حال بیشترین مصرف و تلفات مان 
هم در همین حوزه انرژی است، بعبارت دیگر همان بخشی که مزیت ما است و 
باید از آن درآمد کسب کرده و رقابت پذیر باشیم خودمان را تبدیل به مصرف کننده 
کرده ایم یعنی به جای اینکه ظرفیت هایی را آزاد کنیم که بتوانیم درآمد کسب 
کنیم بیشتر خودمان را درگیر مصرف انرژی کرده و راندمان را کاهش دادیم و این 
یکی از معضلات ما است. در هر حال اگر بتوانیم ظرفیت هایی را با بهینه سازی 
آزاد کنیم با وضعیت فعلی دنیا می توانیم درآمد هنگفتی کسب کرده و تبدیل به 

رفاه عمومی کنیم.
وی در ادامه تصریح کرد: ایران یک کشــور خاص در حوزه انرژی اســت و 
براحتی با دیگر کشورها قابل مقایسه نیست و دلیل آن نیز میزان یارانه ای است 
که در طول ســال پرداخت می کنیم، ما در سال ۲۰۱9 حدود ۸۰ میلیارد دلار 
یارانه انرژی پرداخت کرده ایم به طوری که در ۵، ۶ سال گذشته همواره اول دنیا 
بوده ایم و به سرعت در حال زیاد کردن فاصله با دیگر کشورها هستیم، بنابراین 
در کشوری که تقریبا انرژی نزدیک مجانی بوده حتی محاسبات سیاست گذاران 
و برنامه ریزان حوزه انرژی خطا می رود، یعنی وقتی یک نماینده مجلس بابت 
قبض آب، برق و گاز احساس نمی کند که هزینه دارد، سیاست گذاری توسعه ای 

درست پیش نمی رود.
عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر تاکید کرد: وقتی انرژی به قیمت غیر واقعی 
و مجانی در ایران عرضه می کنیم چرا کسی باید به فکر تولید انرژی دیگر بیفتد؟ 
در ۴ ســال اخیر که بخش خصوصی ۶۰ درصد تولید برق چه تجدپذیر و چه 
فسیلی را داشته دیگر رغبتی به توسعه سرمایه گذاری نداشته است زیرا کالایی 

تولید کرده که با قیمت گذاری دولتی با ارزش ناچیزی عرضه می شود.

وی گفت: مشــکلی که جدی شــده و یک 
سیاســت گذاری و حمایت جــدی و ویژه نیاز 
دارد عدم تامین گاز کافی برای صادرات و تولید 
محصولات باارزش مثل پتروشــیمی و صنایع 
فولادی است، مسئله اینکه حتی کارخانه ها هم 
به فکر بهینه سازی نبوده تا تجهیزاتی استفاده 
کنند که راندمــان را بالا ببرند و فقط به دنبال 
تولید بیشتر بوده اند، دلیل آن هم این است که 
گاز درست ارزش گذاری نشده که انگیزه داشته 
باشند تا در حوزه بهینه ســازی سرمایه گذاری 
کنند، سال ها همواره این ســوال مطرح بوده که ما گاز فراوران داریم چرا باید 
در حوزه تجدیدپذیر سرمایه گذاری کنیم؟ پاسخ اینکه به دارا بودن عنوان دومین 
تولیدکننده گاز جهان و اولین دارنده میزان ذخایر هیدروکربوری به دلیل مدیریت 
بد و عدم بهینه سازی مصرف و قیمت گذاری درست دچار کمبود گاز شدیم، به 

طوری که ترازمان منفی هم شد و واردات داشتیم.
پورامیری خاطرنشان کرد: در حوزه برق هم کشوری هستیم که مزیت رقابتی 
ما دارا بودن منابع ارزان انرژی است ولی ارزان را بد تعریف کردیم، اگر به طور 
مثال نفت ۱۰۰ دلار است ما می توانیم نفت ۸۰ دلاری عرضه کنیم نه اینکه 
هزینه برداشت، تولید و استخراج را صفر دلار محاسبه کنیم و با تراز منفی در 
این حوزه گازی برای ارزان سوزاندن نداریم، در حالی که می توانستیم با تولید 
محصولات با ارزش افزوده مثل پتروشیمی و فولاد ثروت خلق کنیم و در عین 

حال با توسعه انرژی های تجدیدپذیر سبد تولید انرژی مان را هم گسترده کنیم.
وی بیان داشــت: مزیت تجدیدپذیرها این است که بهره برداری آن پیچیده 
نیست و هزینه استهلاک و نگهداری سنگین ندارد و باعث نمی شود به دلیل 
تحریم و مسائل دیگر خروج ارز قابل ملاحظه باشد، عمده هزینه زمان تاسیس 
است که سرمایه گذاری در نیروگاه خورشیدی از فسیلی و سیکل ترکیبی ارزان تر 
و اقتصادی تر است، به همین دلیل طبق آمار جهانی در سال گذشته ۸۶ درصد 
نیروگاه های جدید بر پایه تجدیدپذیرها بوده است یعنی از ۱۰ نیروگاه 9 مورد 
تجدیدپذیر بوده است، در حالی که این عدد در کشور ما بسیار ناچیز است و تقریبا 

در چند سال گذشته به سمت صفر میل داشته است.
عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر ابراز امیدواری کرد که با سیاست های جدید 
اصلاحاتی صورت گیرد و وضعیت بهبود پیدا کند و ســازمان برنامه و بودجه، 
مجلس و ارکان تصمیم گیر اقتصاد اصلاحات اساسی صورت دهند، چراکه شاید 

جزء معدود راه های توسعه کشور باشد.

آب  حوزه  کارشناس  رئیسی،  ابراهیم 
گفت: اگر روی حفــظ آب زیرزمینی 
متمرکز نشویم از بحران آب عبور کرده 
و به بحران خاک می رسیم و فرونشست 
زمین یکی از اثراتی است که عدم توجه 

به آب زیرزمینی در پی دارد.
بخش آب ســازمان ملل شعار روز جهانی آب 
در ســال ۲۰۲۲ را »آب زیرزمینی، مرئی شدن 
نامرئی« تعیین کرده اســت. موضوعی که در 
ایران شــاید با ۱۳۰ میلیارد متر مکعب کسری 

مخازن آبخوان ها، مطرح شدن ۵۰۰ دشت از ۶۰9 دشت کشور با عنوان ممنوعه 
و فرونشست زمین که هر روز زنگ خطرها را بلندتر به صدا درمی آورد در آینده ای 
نه چندان دور به ابرچالش تبدیل شود. در هر حال امسال مأموریت کسانی که روز 
جهانی آب را بزرگ می دارند، مرئی کردن آب زیرزمینی به عنوان منبعی نامرئی 
است، چراکه اگرچه بیشترین منبع آب شیرین زیر پای انسان ها نهفته است کمتر 
کسی از میزان تأثیر آن باخبر است و حتی نادانسته و دانسته این ذخیره مهم را به 

انحای مختلف نابود می کنیم.
در همین ارتباط ابراهیم رئیسی اظهار داشت: چون آب های زیرزمینی جلوی 
چشم نیستند انسان ها نمی دانند که چطور این آب ها از بین می روند، تالاب، رودخانه 
و چشمه اگر خشک شود و از بین برود به چشم می آید اما در مورد پایین رفتن 
سطح آب سفره های زیرزمینی و کاهش میزان آن در جهان و کشور کسی خبر 
ندارد و باید منتظر باشیم که عوارضی بوجود آید تا ما متوجه آن شویم، وقتی سطح 
آب چاه پایین می رود، یک کشاورز متوجه می شود و برای اینکه این کمبود را مرئی 
کند عمق چاه را افزایش می دهد، بنابراین یکی از روش هایی که افت آب زیرزمینی 
را مرئی می کند و ما متوجه می شویم که به طور تکنیکی چه اتفاقی افتاده عمیق تر 

شدن چاه های تامین آب در بخش کشاورزی است.
وی با بیان اینکه ما در کشوری زندگی می کنیم که ۶۰ درصد آب مصرفی از 
آب های زیرزمینی تامین می شود و آنچه جاری است فقط ۴۰ درصد است یعنی ما 
۶۰ درصد آب را نمی بینیم، افزود: جدای از موضوع تکنیکی و فنی برای اینکه آب 
مرئی شود یک روش دیگری هم برای مرئی کردن آب های زیرزمینی وجود دارد 
و آن اقتصاد آب و بطور اخص اقتصاد آب زیرزمینی است، ارزش آب زیرزمینی 
برخلاف مباحث اقتصادی آب سطحی که بیشتر مصارف آن را در قالب کشاورزی 
و شرب می بینیم، ارزش غیراستفاده ای خیلی مهمی هم دارد. وقتی آبخوان ها از آب 
پر باشند می توانند فشار زیاد وارده بر زمین را تقسیم کنند و همین باعث می شود 

با گسترش شهرها فشارهایی که بر پوسته زمین 
وارد می شود، پخش شود.

این کارشناس حوزه آب تصریح کرد: یکی از 
مشکلات مهمی که خالی شدن سطح آب های 
زیرزمینی ایجاد می کند فرونشست زمین است 
و این مسئله هیچوقت در ارزش اقتصادی آب 
زیرزمینی مورد توجه قرار نگرفته است، در حالی 
که ارزش اقتصادی آب زیرزمینی خدمات غیر 
استفاده ای زیادی از جمله تامین آب و سلامت 
خــاک ارائه می کند، یعنی اگــر روی حفظ آب 
زیرزمینی متمرکز نشــویم از بحران آب عبور کرده و به بحران خاک می رسیم 
و فرونشست زمین یکی از اثراتی است که عدم توجه به آب زیرزمینی در پی دارد.
وی با بیان اینکه تمرکز بر اقتصاد آب زیرزمینی در راســتای شعار امسال روز 
جهانی آب است، خاطرنشان کرد: زمانی ما به آب زیرزمینی تجدیدپذیر می گفتیم، 
زیرا میزان ورودی با میزان مصرف تناســب داشت، اما وقتی میزان برداشت از 
ورودی بیشتر شود به شرایط غیرتجدیدپذیر می رسیم، ۱۳۰ میلیارد متر مکعب 
کاهش سطح منابع آب زیرزمینی داریم که اگر قرار باشد به حالت قبل برگردد ابتدا 
باید این ۱۳۰ میلیارد متر مکعب کسری را جبران کنیم، فراموش نکنیم که حتی 
به طور تجمعی هر سال هم به این رقم اضافه تر می شود یعنی میزان برداشت از 

میزان بارگذاری سفره های آب هرساله بیشتر می شود.
رئیسی تاکید کرد: ما نمی توانیم آبی به آبخوان ها بازگردانیم مگر اینکه مصرف را 
کم کنیم در غیر این صورت آبی وارد آبخوان نمی شود، یعنی باید میزان مصرف 
مهمترین مصرف کننده آبخوان یعنی کشاورزی را تحت تاثیر قرار دهیم، کشاورزان 
برای معیشت و حفظ محصول از آبخوان ها برداشت می کنند در یک برنامه حفظ 
آب های زیرزمینی باید رابطه درستی بین آب، غذا و معیشت مردم ایجاد شود، از 
یک طرف کشــور برای غذا نیاز به آب دارد در عین حال کشاورز برای معیشت 
نیاز به کشاورزی دارد، اگر قرار باشد سیاست ما حفظ منابع آب زیرزمینی باشد جدا 
از افزایش بهینه مصرف مدتی باید با حفظ معیشت، کشاورزان استفاده از این آب 
قدغن شوند و از راه های دیگر درآمد کسب کنند. وی خاطرنشان کرد: بی شک 
نقش مشــارکت مردم در حفظ منابع آب زیرزمینی بسیار مهم است و صرفا با 
دستورات دولتی این امکان وجود ندارد شاید راه حل رویایی حکمرانی خوب آب 
در کشور باشد، به آب زرزمینی به شکل آب نگاه نکنیم به آب زیرزمینی به شکل 
آبخوان و بحران فرونشستی که می تواند به زیرساخت های اساسی کشور مثل 

جاده ها، ریل را ه آهن، لوله های آب و گاز آسیب وارد کند، نگاه کنیم.

عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر: ابراهیم رئیسی، کارشناس حوزه آب:

یارانه؛ تجدیدپذیرها را حذف می کند ۱۳۰ میلیارد متر مکعب آب بعلیده شد

دبیر کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
گفت: دولت با پیگیری دیپلماســی انرژی در 

فروش نفت، تلاش دارد سهم ایران را در بازار 
نفت تثبیت کرده و امنیت انرژی را محقق کند.

حســین حســین  زاده درباره عملکرد دولت سیزدهم در 
بخش نفت و فراوردهای نفتی گفت: خوشبختانه عملکرد 

مجموعه وزارت نفت در دولت سیزدهم، رضایت بخش بوده 
و کارهای بســیار مثبتی در حوزه نفت و فرآوردهای نفتی، 
دیپلماسی انرژی، رشد شــرکت های دانش بنیان در حوزه 
انرژی، صیانت از مخازن و نگهداشت تولید انجام شده است.
دبیر کمیســیون انرژی مجلس با بیان اینکه در راستای 
توسعه پتروشیمی ها در دولت سیزدهم گام های بسیار مهمی 
برداشته شده است، افزود: فروش نفت بیش از دو و نیم برابر، 
افزایش یافته و به همین مقدار درآمدهای دولت از این محل 

نیز افزایش پیدا کرده است .
دیپلماسی انرژی سهم ایران در بازار فروش 

نفت را تثبیت خواهد کرد
نماینده مردم لارســتان در مجلس اضافه کرد: دولت با 
پیگیری دیپلماسی انرژی در فروش نفت، تلاش دارد سهم 
ایران را در بازار نفت تثبیت کرده و امنیت انرژی را محقق 
کند، این امر یکی از کلید واژه های مهم دولت سیزدهم در 

حوزه نفت و انرژی است.
حسین زاده با اشاره به دیپلماسی انرژی که توسط دولت 
و وزارت نفت در ماه های گذشــته انجام شده است، اظهار 
داشت: با کشورهای پاکستان، عراق، عمان، ترکمنستان و 
آذربایجان رایزنی های ارزشمندی صورت گرفته و قدم های 
خوبی در این راستا برداشته شده است که در آینده ای نزدیک 

به ثمر می رسد.
دبیر کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی درباره 
عملکرد دولت در تامین گاز زمســتانی کشور گفت: در این 
بخش هم به درســتی مدیریت لازم توسط دولت و وزارت 
نفت انجام شــد تا هموطنان در فصل زمستان با مشکل 
کمبود گاز مواجه نشــوند و این نوید بخش روزهای خوبی 

برای آینده است.
حســین زاده در ادامه تصریح کــرد: مهمترین چالش در 
ســال های آینده، افت تولید در میدان پارس جنوبی است 
و بایــد دولت در این زمینه ورود کرده و برنامه ریزی کلان 
دراین باره انجام دهد. چرا که سال به سال نیاز کشور به گاز 

بیشتر می شود.

 بهینه سازی مصرف سوخت
 نیاز کشور است

وی با اشاره به افزایش ۳۰ درصدی مصرف بنزین در عید 
سال ۱۴۰۱، گفت: با توجه به کاهش کرونا و افزایش میزان 
سفرهای مردم، لزوم بهینه سازی مصرف سوخت و توسعه 
ناوگان عمومی کشــور، بیش از پیش احساس می شود تا 

کشور نیازمند واردات بنزین نشود.
دبیر کمیســیون انرژی مجلس با تاکید بر لزوم توســعه 
پتروشیمی تاکید کرد: استمرار تولید و افزایش بهره وری در 

گروی دانش بنیان شدن اقتصاد نفت و گاز است.
وی با بیان اینکه درآمد کشور وابسته به نفت است، گفت: 
در بودجه ســال ۱۴۰۱ نیز مقرر شد یک میلیون ۴۰۰ هزار 
بشکه نفت با قیمت هر بشــکه حدود ۷۰ دلار به فروش 
برسد که نشان از وابســتگی ۵۰ تا ۶۰ درصدی بودجه به 

نفت است.
دبیر کمیســیون انرژی مجلس شــورای اسلامی اضافه 
کرد: موتور پیشران اقتصاد کشورهمچنان وابسته به نفت 
است و منابع مالی کشــور از فروش نفت تامین می شود، 
لذا توجه ویژه  به این بخش ضروری اســت. البته مجلس 
 این آمادگی را دارد با تصویب قوانین یا اصلاح آنها به دولت

کمک کند.
انعقاد قرار دادهای سوآپ گازی نتیجه 

دیپلماسی انرژی موفق دولت سیزدهم است
حسین زاده دبیر کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
درباره ســوآپ گازی میان ایران، آذربایجان و ترکمنستان 
گفت: انعقاد قرار دادهای ســوآپ گازی نتیجه دیپلماسی 
انرژی موفق دولت سیزدهم است. ایران آمادگی دارد روزانه 

۴۰ میلیون متر مکعب سوآپ گازی انجام دهد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه ســوآپ گازی در حوزه 
دیپلماسی انرژی یکی از اقدامات قابل تقدیر دولت سیزدهم 
است، یادآور شد: برای سوآپ گازی با روسیه هم مذاکراتی 
انجام شده است. امیدواریم چنین قراردادهایی توسعه پیدا 

کند تا صنعت نفت و گاز بیش از این نقش آفرین شود.

دبیر کمیسیون انرژی مجلس:

 دولت با دیپلماسی انرژی دنبال 
»تثبیت سهم ایران در بازار فروش نفت« است

مدیر پروژه توسعه ذخیره ســازی گاز در میدان شوریجه 
اعلام کرد که با تکمیل این طرح، ظرفیت صادرات گاز ایران 
به کشورهای همسایه  افزایش می یابد، همچنین از افت فشار 

در مناطق شمالی کشور جلوگیری می شود. 

به گزارش شــانا، مهدی ولایتی مدیر پروژه توسعه ذخیره سازی گاز در 
میدان شوریجه با اشاره به آغاز عملیات اجرایی فاز دوم ذخیره سازی گاز 
شوریجه با حضور رئیس جمهوری و وزیر نفت، گفت: هدف از ذخیره سازی 
گاز طبیعی این است که این انرژی در مخزنی طبیعی و زیرزمین ذخیره 

شود، زیرا مقدار مصرف گاز در ایران و کل دنیا در تابستان پایین می آید 
و در این فصل گاز مازاد وجود دارد که به مدت هشت ماه ذخیره می شود 
 و چهار ماه ســرد ســال از آن برداشــت و به خط لوله سراسری تزریق 

می شود.

مدیر پروژه توسعه ذخیره سازی گاز در میدان شوریجه:

ظرفیت صادرات گاز ایران به کشورهای همسایه افزایش می یابد

آگهی ابلاغ اجرائیه قرارداد بانکی 
کلاسه پرونده ۱4۰۰۰4۰۰۷۱4۱۰۰۱۷۱۳

بدیــن وســیله بــه آقــای محمــد مــرادی ســرخ زو 
نــام پــدر: یوســف تاریــخ تولــد:

۱۳۶4/۰۱/۰۱شــماره ملــی: ۰۶۸۲۳۶۱۰۷۰ شــماره شناســنامه: 
ــی  ــد عل ــه محم ــتای کلات ــورد روس ــانی: بجن ــه نش ۲۳۳۳ ب
ــلاغ مــی شــود کــه بانــک  ــوان )متــن ســند و اظهــاری( اب پهل
ــرارداد بانکــی  ــه اســتناد ق ــورد ب ــی بجن مســکن شــعبه طالقان
شــماره 4۲۶۱/۶۰5 ، تاریــخ ســند : ۱۳9۰/۰۳/۱۲ جهــت وصول 
مبلــغ ۱۳۸/4۸۸/۰4۳ ریــال تــا تاریــخ ۱4۰۰/۰۸/۱۳بــه انضمــام 
خســارت تاخیــر متعلقــه و از تاریــخ مذکــور تــا روز تســویه کامل 
بدهــی طبــق مقــررات علیــه جــواد علــی آبــادی و بــه ضمانــت 
ــه  ــه کلاس ــی ب ــده اجرائ ــوده و پرون ــادر نم ــه ص ــما اجرائی ش
ــزارش  ــق گ ــده و طب ــکیل ش ۱4۰۰۰4۰۰۷۱4۱۰۰۱۷۱۳ تش
مــورخ ۱4۰۰/۰۸/۰4مامــور پســت محــل اقامــت شــما به شــرح 
متــن ســند شــناخته نشــده و ابــلاغ بــه شــما میســر نگردیــده 
اســت . لــذا بنــا بــه تقاضــای بســتانکار طبــق مــاده ۱۸ آئیــن 

نامــه اجــرا مفــاد اجرائیــه فقــط یــک
مرتبــه در یکــی از روزنامــه هــای کثیــر الانتشــار محلــی آگهــی 
مــی شــود و چنانچــه ظــرف مــدت ده روز از تاریــخ ایــن آگهــی 
کــه روز ابــلاغ محســوب مــی گــردد، نســبت بــه پرداخــت بدهی 
خــود اقــدام ننماییــد، عملیــات اجرائــی جریــان خواهــد یافــت. 

شناسه آگهی: ۱۲9۸۳۷9
علی اوسط رستمی- رئیس اداره اسناد رسمی بجنورد
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